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Jornada dels Economistes 2007 

 
“La Lleida del futur: model de desenvolupament 

econòmic de la ciutat i de la seva àrea d’influència” 
 
Magnífic Rector, Il·lm. Degà de la Facultat de Dret i 
Economia, Sr. vocal president del Col·legi a Lleida, Sr. 
coordinador d’aquesta Jornada, col·legiats, amigues i 
amics, 
 
Vull agrair, en primer lloc, al Col·legi d’Economistes de 
Catalunya, i als seus membres lleidatans, haver-me 
convidat a presidir aquesta Jornada, preludi a la que tindrà 
lloc a Barcelona dijous vinent; i, en segon lloc, felicitar els 
seus organitzadors per l’encert en el tema triat que fa 
referència explícita al present i al futur desenvolupament 
econòmic de Lleida i el seu entorn territorial. 
 
Com sabeu, el desenvolupament econòmic de Lleida, i 
de la seva àrea d’influència, és una de les prioritats del 
govern municipal que presideixo, com ja vaig manifestar 
en l’acte d’inauguració d’aquesta seu col·legial, en el qual 
vaig demanar la col·laboració dels economistes lleidatans, 
precisament, en la definició del model de la Lleida del 
futur.  És per això que em trobo especialment a gust en 
aquesta Jornada en la qual, d’aquesta manera, es 
contribueix a la demanda que vaig efectuar.  
 
Gràcies, per tant, per aquest inici de col·laboració que ha 
de ser útil no sols als professionals interessats en la qüestió 
sinó també a tota la ciutadania. 
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I, encara, una tercera felicitació pels ponents que tot seguit 
faran us de la paraula per desenvolupar el tema a tractar en 
la Jornada d’aquest any.  
 
De Pere Lleonart, en relació a la qüestió que avui ens 
ocupa, tots recordem sens dubte la publicació de l’any 
1980 que portava per títol “Els atractius industrials de 
29 ciutats de Catalunya”. Entre les 29 hi havia, 
naturalment, Lleida, acompanyada per altres ciutats de la 
demarcació: Balaguer, Tàrrega, Mollerussa i la Seu 
d’Urgell. De cada un d’aquests municipis hi havia varies 
fitxes en les quals es condensava la seva activitat 
industrials, amb dates del 1975. Han passat, per tant, més 
de trenta anys i tots hem canviat molt. Lleida no és una 
excepció, de manera que, avui, ofereix nous atractius de 
cara al seu creixement industrial. 
 
Aquest atractius són, en primer lloc, una gran millora de 
les comunicacions. L’autovia a Osca està en construcció. 
El tren d’alta velocitat és un fet que ha situat Lleida al 
mapa. I, ben aviat, disposarem d’un aeroport que situarà la 
ciutat, i el seu entorn, en un altre mapa igualment 
important. Per tant, estem molt més ben comunicats, 
reforçant els avantatges de ser una important cruïlla de 
camins.  
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En segon lloc, cal recordar que el municipi de Lleida, per 
la seva gran extensió -211,7 km2- és un dels més grans de 
Catalunya. Quan en Pere Lleonart publicà el llibre 
esmentat, només havia a Lleida un polígon industrial, El 
Segre. Avui aquest polígon fa anys que és ple, com ho està 
el del Camí dels Frares, gairebé tot el polígon logístic de 
Cimalsa i, de cara al futur immediat, la dotació de 5 
milions de metres quadrats de nou sòl industrial. 
 
En tercer lloc, cal recordar que, tot i les limitacions 
climàtiques que periòdicament limiten el subministrament 
d’aigua, Lleida és, sens dubte, la província i la ciutat 
amb més, i millors, recursos hídrics de Catalunya. Fa 
pocs dies, el director de l’empresa San Miguel de Lleida 
assenyalava que capten directament del riu l’aigua que fan 
servir per a la seva indústria. 
 
En quart lloc, i aquesta és també una qüestió molt 
important, Lleida és la capital catalana que presenta 
una millor qualitat en el subministrament d’energia 
elèctrica (mesurada per la suma d’hores de menor 
interrupció del subministrament). 
 
I en cinquè lloc, fa vint-i-set anys Lleida tenia uns 
incipients estudis universitaris que, avui són una 
Universitat, amb especialització agroalimentària, i amb 
una elevada qualitat en la recerca en biomedicina i 
ciències humanes i socials. Manca, però, aprovar 
l’assignatura pendent de la formació professional. Hi 
estem treballant. Aviat disposarem d’un centre integrat 
de FP, el tercer que es farà a Catalunya, a partir del 
qual millorar sensiblement la preparació dels 
professionals i la relació amb les empreses industrials.  
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Si a tot això hi afegim la tendència creixent de la 
indústria a desplaçar-se cap al ponent de Catalunya, 
desprès d’haver-ho fet a la primera anella metropolitana, i 
a la segona anella cap al centre del principat, és clar que 
ha arribat, espero que amb força, l’ocasió de Lleida. 
 
L’altra ponent, en Francesc Santacana, és un bon 
coneixedor de la planificació estratègica, econòmica i 
universitària. Com ell sap molt be, el Consell Econòmic i 
Social de Lleida, creat l’any 1990, va acordar l’any 1996 
la realització d’un Pla estratègic de la ciutat. Una de les 
conclusions del Pla apuntava a l’impuls de l’activitat 
industrial i a l’establiment de sòlids lligams entre les 
empreses del sector agroalimentari i el centres de recerca 
de Lleida.  
 
L’any 2003, va iniciar-se, des de l’Ajuntament de Lleida, 
el procés de construcció del Parc Científic i Tecnològic 
Agroalimentari , al qual es va afegir la Universitat de 
Lleida dos anys més tard, constituint un Consorci que 
gestiona el projecte de Parc, que serà una realitat plena 
l’any vinent. 
 
Volem, doncs, més indústria i, de manera preferent, 
indústries lligades a desenvolupaments tecnològics i a la 
innovació. Però, sense oblidar el sector serveis que ha 
estat sempre determinant per a la nostra economia. 
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Breument vull recordar que la ciutat de Lleida és el centre 
d’atracció comercial d’una població que es pot xifrar a 
l’entorn de 350.000 habitants; que és, igualment un centre 
proveïdor de serveis, públics i privats, per a  aquesta 
amplia població; que som la segona ciutat de Catalunya 
en la celebració de fires i que som també la segona 
ciutat catalana en el nombre de congressos i 
convencions celebrats.  
 
En el creixement de l’àrea de serveis són igualment 
decisives les comunicacions; els equipament comercials, i 
els equipaments institucionals com la Fira de Lleida i el 
Centre de Negocis i Convencions, anomenat La Llotja, 
ja en construcció. 
 
En conclusió, per acabar aquests breus apunts sobre la 
qüestió a debat, crec que Lleida, i el seu entorn amb el 
que volem col·laborar estretament en un projecte comú 
de futur, estem passant d’un creixement quantitatiu a 
un creixement qualitatiu, definint nous horitzons de 
progrés que ens faci entrar amb bon peu en la societat 
del coneixement. 
 
Gràcies per la vostra atenció. 
 
Lleida, 6 de novembre de 2007-11-06 
 
Àngel Ros i Domingo 
Alcalde de Lleida  
 
    
 
   


